

CD44⁺/CD24^{-/low}在乳腺癌中的表达及其与含蒽环类药物化疗方案敏感度的关系

周鑫¹, 吴诚义²

1. 400030重庆, 重庆市肿瘤研究所乳腺中心; 2. 重庆医科大学附属第一医院内分泌乳腺外科

Relationship of CD44⁺/CD24^{-/low} with Responsiveness of Breast Cancer to Anthracycline-based Chemotherapy

Zhou Xin¹, Wu Chengyi²

1. Department of Breast Surgery, Chongqing Cancer Institute, Chongqing 400030, China; 2. Department of Endocrine and Breast Surgery, The First Affiliated Hospital, Chongqing Medical University

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (1663 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要

目的

研究乳腺癌中CD44⁺/CD24^{-/low}的表达及其与含蒽环类药物化疗方案敏感度的关系。方法91例乳腺癌接受含蒽环类药物的术前新辅助化疗, 2~4个疗程后进行效果评价; 采用双染免疫组织化学方法检测化疗前后CD44⁺/CD24^{-/low}的表达, t检验分析化疗前后CD44⁺/CD24^{-/low}细胞比例的变化, χ^2 检验分析乳腺癌CD44⁺/CD24^{-/low}表型与乳腺癌临床病理参数及化疗疗效的关系。结果乳腺癌中CD44⁺/CD24^{-/low}阳性表达率为39.6%(36/91), 在接受含蒽环类药物的新辅助化疗后乳腺癌中CD44⁺/CD24^{-/low}细胞比例较化疗前明显增加($P=0.028$)。CD44⁺/CD24^{-/low}阳性组ER阳性率明显低于CD44⁺/CD24^{-/low}阴性组(25.0% vs. 47.3%, $P=0.033$)。三阴性乳腺癌中CD44⁺/CD24^{-/low}阳性率明显高于非三阴性乳腺癌(61.9% vs. 32.9%, $P=0.017$)。CD44⁺/CD24^{-/low}表型与年龄、肿瘤大小、临床分期、病理类型、组织学分级等乳腺癌临床病理参数无明显关系($P>0.05$)。CD44⁺/CD24^{-/low}阳性组的总有效率高于CD44⁺/CD24^{-/low}阴性组, 但两组之间差异无统计学意义(75% vs. 69.1%, $P=0.542$); CD44⁺/CD24^{-/low}阳性组的病理完全缓解率明显高于CD44⁺/CD24^{-/low}阴性组(38.9% vs. 18.2%, $P=0.028$)。结论CD44⁺/CD24^{-/low}细胞仅存在于部分乳腺癌, CD44⁺/CD24^{-/low}表型与ER(-)、三阴性乳腺癌相关, CD44⁺/CD24^{-/low}表型与乳腺癌对含蒽环类药物化疗方案的敏感度相关, CD44⁺/CD24^{-/low}表型可能成为乳腺癌临床化疗疗效的预测指标之一。

关键词: Breast cancer CD44⁺/CD24^{-/low} phenotype Triple negative Chemosensitivity

Abstract:

Objective

To evaluate the expression of CD44⁺/CD24^{-/low} and the relationship between CD44⁺/CD24^{-/low} and the response to anthracyclines-based chemotherapy in patients with breast cancer. Methods A total of 91 patients with breast cancer were treated with anthracycline-based neoadjuvant chemotherapy, and the clinical response to the chemotherapy was obtained after 2 to 4 cycles. Double-staining immunohistochemistry was used to detect the expression of CD44⁺/CD24^{-/low} in paraffin-embedded tissues of pre-chemotherapy and post-chemotherapy. Data was analyzed via t test and Chi-square test. Results The expression rate of CD44⁺/CD24^{-/low} phenotype was 39.6%(36/91). The proportions of CD44⁺/CD24^{-/low} cells were significantly increased after anthracyclines-based chemotherapy ($P=0.028$). The positive rate of ER in CD44⁺/CD24^{-/low} positive group was lower than that in CD44⁺/CD24^{-/low} negative group (25.0% vs. 47.3%, $P=0.033$). And the expression rate of CD44⁺/CD24^{-/low} phenotype in triple negative breast cancer was higher than that in non-triple negative breast cancer (61.9% vs. 32.9%, $P=0.017$). There was no significant correlation between CD44⁺/CD24^{-/low} phenotype and the other clinicopathological parameters, such as age, tumor size, TNM classification, pathological

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 周鑫
- ▶ 吴诚义

type,histological grade and so on($P>0.05$).The overall response of CD44⁺/CD24^{-/low}positive group was higher but had no difference compared with CD44⁺/CD24^{-/low} negative group (75% vs.69.1%, $P=0.542$),and the rate of pathological complete remission (pCR) in CD44⁺/CD24^{-/low}positive group was higher than that in CD44⁺/CD24^{-/low}negative group (38.9% vs.18.2%, $P=0.028$).ConclusionCD44⁺/CD24^{-/low} cells are demonstrated in certain breast cancer,CD44⁺/CD24^{-/low} phenotype is associated with triple negative breast cancer and the responsiveness of breast cancer to anthracycline-based chemotherapy.CD44⁺/CD24^{-/low} phenotype may be used as one of the indicators to evaluate the clinical chemotherapeutic response of the patients with breast cancer.

Key words: 乳腺癌 CD44⁺/CD24^{-/low}表型 三阴性 化疗敏感度

收稿日期: 2010-08-26;

通讯作者: 吴诚义,E-mail:24277759@qq.com E-mail: 24277759@qq.com

作者简介: 周鑫(1975-),男,博士在读,副主任医师,主要从事乳腺肿瘤的研究

引用本文:

周鑫,吴诚义. CD44⁺/CD24^{-/low}在乳腺癌中的表达及其与含蒽环类药物化疗方案敏感度的关系[J]. 肿瘤防治研究, 2012, 39(8): 966-969.

Zhou Xin,Wu Chengyi. Relationship of CD44⁺/CD24^{-/low} with Responsiveness of Breast Cancer to Anthracycline-based Chemotherapy[J]. Cancer Research on Prevention and Treatment, 2012, 39(8): 966-969.

[1]

[1] AAl-Hajj M,Wicha MS,Benito-Hernandez A.Prospective identification of tumorigenic breast cancer

[2]

cells [J] . Proc Natl Acad Sci U S A,2003,100(7): 3983-8.

[3]

[2] BBalic M, Lin H, Young L, et al.Most early disseminated cancer cells detected in bone marrow of

[4]

breast cancer patients have a putative breast cancer stem cell phenotype [J] .Clin Cancer Res,2006,12

[5]

[19] :5615-21.

[6]

[3] DDean M,Fojo T,Bates S. Tumour stem cells and drug resistance [J] .Nat Rev Cancer,2005,5(4): 275-

[7]

84.

[8]

[4] DDonnenberg VS,Donnenberg AD.Multiple drug resistance in cancer revisited: the cancer stem cell

[9]

hypothesis [J] . J Clin Phamacol,2005,45(8):872-7.

[10]

[5] HHoneth G, Bendahl PO, Ringnér M, et al. The CD44⁺/CD24⁻ phenotype is enriched in basal-like

[11]

breast tumors [J] . Breast Cancer Res, 2008,10(3):R53.

[12]

[6] TTherasse P,Arbuck SG,Eisenhauer EA,et al.New guidelines to evaluate the response to treatment in

[13]

solid tumors. European Organization for Research and Treatment of Cancer, National Cancer Institute of

[14]

the United States, National Cancer Institute of Canada [J] . J Natl Cancer Inst,2000,92(3):205-16.

[15]

[7] YYe ZQ, Hu XQ, Huang KT, et al. The clinical significance of CD44⁺/CD24^{-/low} in breast cancer [J]

[16]

[17]

中表达及其临床意义 [J] .中华实验外科杂志,2009,26(4): 436-8.]

[18]

[8] LLee HE, Kim JH, Kim YJ, et al. An increase in cancer stem cell population after primary systemic

[19]

therapy is a poor prognostic factor in breast cancer [J] . Br J Cancer, 2011, 104(11): 1730-8.

[20]

[9] LLv XQ, Suo ZH, Ma CL, et al. Quantity and distribution of CD44+/CD24-cells in breast cancer tissue

[21]

and the cell lines [J] . Zhonghua Bing Li Xue Za Zhi, 2009, 38(7): 441-4. [吕新全, Zhenhe Suo, 马长路,

[22]

等. CD44+/CD24- 细胞在乳腺癌组织及细胞系中的数量与分布 [J] . 中华病理学杂志, 2009, 38(7): 441-4.]

[23]

[10] Mylona E, Giannopoulou I, Fasomytakis E, et al. The clinicopathologic and prognostic significance of

[24]

CD44 (+)/CD24 (-/low) and CD44 (-)/CD24 (+) tumor cells in invasive breast carcinomas [J] . Hum

[25]

Pathol, 2008, 39(7): 1096-102.

[26]

[11] Li Z, Liu CP, He YL, et al. The expression of multi-drug resistance gene in breast cancer stem cells

[27]

and its significance [J] . Tumor, 2008, 28(2): 129-31. [李治, 刘春萍, 贺艳丽, 等. 乳腺癌干细胞多药耐药基因的表

[28]

达及意义 [J] . 肿瘤, 2008, 28(2): 129-31.]

[29]

[12] Rakha EA, Chan S. Metastatic triple-negative breast cancer [J] . Clin Oncol (R Coll Radiol), 2011,

[30]

23

[9(9): 587-600.

没有找到本文相关文献

鄂ICP备08002248号

版权所有 © 《肿瘤防治研究》编辑部

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发 技术支持: support@magtech.com.cn